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Împlinirea a 21 5 ani de la înfiinţarea, la Cluj-Napoca, a primei trupe profesioniste de 
expresie maghiară din Transilvania, a prilejuit lansarea Festivalului International de Teatru 
INTERFERENŢE (30 noiembrie-1 0 decembrie 2007), eveniment teatral org�nizat cu multă 
aplicaţie de echipa directorului Tompa Găbor. Au putut fi văzute, in majoritatea serilor, 
spectacole prezentate de trupe europene de înaltă performanţă artistică, printre care cea 
a Teatrului  Maghiar de Stat clujean a strălucit; au avut loc lansări de carte constituind 
evenimente editoriale majore, au putut fi întâlniţi oameni de teatru remarcabili. În acest 
cadru, ne-am reintâlnit şi cu Magda Stief, aflată in festival cu O, ce zile frumoase de Samuel 
Beckett. Acelaşi artist adevărat, acelaşi om sensibil şi discret, Magda Stief a acceptat să 
ne împărtăşească sincer, cu naturaleţe şi convingător, o parte din înţelesurile la care a 
ajuns astăzi. 

Crenguţa Manea: La conferinţa de presă a reprezentaţiei din Festival cu 
O, ce zile frumoase, aţi spus un lucru asupra căruia revin cu gândul de când v-am 
auzit. Aţi spus atunci, textual: "Joc Winnie ca şi cum aş fi pentru ultima dată pe 
scenă". Ce vă face să afirmaţi acest lucru, de unde v-a venit un astfel de gând? 

Magda Stief: Ştiu şi eu de unde mi-a venit!? Poate mi-a suflat cineva vorbele 
astea, habar n-am! M ie mi se pare normal să mă gândesc că totul este pe viaţă 
şi pe moarte când sunt pe scenă; mă concentrez mai puternic dacă-mi spun că 
joc pentru u ltima dată, că e u ltima posibi l itate pe care o mai am de a exprima ce 
e în sufletul lu i  Winnie. Atunci am şi o mai mare poftă de joc. 

C.M. :  În afară de acest spectacol cu O, ce zile . . .  , nu am mai văzut decât 
alte două: unul pus În scenă la Teatrul Bulandra de Mihai Măniuţiu, pe la Înce
putul anilor '80, cu Irina Petrescu - o veritabilă luptătoare acea Winnie! -, celă
lalt, regizat de Tompa Gabor, la Teatrul de Comedie, În stagiunea 200�2006, 
cu Aurora Leonte, scenografia fiind semnată tot de Helmut Stormer (ca şi În 
spectacolul despre care discutăm, de la Kleines Theater Kammerspiele Landshut, 
În regia lui Sven Grunert; spaţiile celor două montări sunt complet diferite, chiar 
dacă aparţin aceluiaşi scenograf). Sigur, am citit despre alte spectacole cu 
O, ce zile . . .  , am văzut fotografii, am citit despre Madeleine Renaud, despre ce 
gândea Beckett legat de propria piesă, dar nicăieri nu am găsit explicit exprimată 
şi povestea de dragoste pe care eu am Întâlnit-o În istoria lui Winnie spusă de 
dumneavoastră Aproape mi-a fost jenă să recunosc acest Înţeles ca un fel de 
loc comun - o femeie iubea un bărbat. . .  - după ce am văzut spectacolul la 
Bucureşti, În Festivalul Naţional, dar când am aflat că şi alţii au găsit aceeaşi 
poveste, m-am bucurat şi m-am liniştit că nu aveam o optică "telenovelistică" 
asupra personajului. Aţi confirmat şi dumneavoastră povestea de dragoste În 
conferinţa de presă de acum câteva zile. Când aţi Înţeles că acest spectacol 
poate fi şi iubirea lui Winnie faţă de Wil/ie. 





M.S. :  Chiar este această poveste! I niţial am respins textu l ,  am spus că eu 
nu pot să joc aşa ceva! Dar Heti Stormer mi-a spus în maniera lu i  in imitabilă : 
"Dragă, dacă nu-l joci acum,  când altcândva? !" E un rol foarte,  foarte greu pen
tru orice actriţă , iar multe d intre cele care I-au jucat o şi recunosc. E greu să 
înţelegi de ce se repetă repl ici le, de ce sunt o mulţime de detal i i  care, iniţia l ,  par 
că îţi constrâng l ibertatea de interpretare. Cu diferite ocazi i ,  interviuri sau confe
rinţe de presă , întrebat fi ind despre această piesă, despre cine şi cum e Winnie, 
Beckett însuşi nu a oferit explicaţi i .  

C.M. :  Nu-i prea stătea În obicei! Dar cerea să-i fie respectate Întocmai 
didascaliile! 

M.S. :  Într-adevăr. Eu am început, aşa cum încep majoritatea actorilor, prin 
a mă documenta :  am citit textul , am citit despre piesă, despre Beckett, despre 
alte montări şi am învăţat să caut ce se petrece în interioru l lu i Winnie, care sunt 
trăiri le ei, care este umanitatea ei. Fiecare actriţă care interpretează acest per
sonaj caută în felul ei şi exprimă în modul ei subiectiv ce a descoperit legat de 
Winnie. Eu am început să deschid porţile pe care textul lu i  Beckett mi le arăta, 
am căutat sensurile ascunse în spatele cuvintelor, am găsit aceste trăsături ale 
ei şi e normal să înfăţişez ce am aflat eu. Aşa am învăţat şi aşa lucrez eu , iar 
experienţa didactică m i-a confirmat acest lucru . Şi m-a mai ajutat o întâmplare 
petrecută în t impul pregătirii spectacolu lu i .  Odată , la una d intre repetiţi i ,  a asistat 
un puşti de vreo şapte ani ,  copi lul unei femei care lucra în teatru . După repetiţie ,  
am fost curioasă să aflu ce a înţeles el d in toată istoria şi mi-a răspuns: "Am 
priceput că nu trebuie să dai n iciodată înapoi". M-au ajutat mult vorbele lu i .  Dacă 
te u iţi în juru l  tău ,  dacă te gândeşti , vezi că sunt foarte mulţi oameni care suferă, 
traversează bol i ,  crize, mari dureri. Dar cei care sunt sănătoşi d inăuntru , nu  dau 
inapoi. Iar Winnie este un astfel de om, ea merge înainte. Se mulţumeşte să-şi 
trăiască metodic clipele prezente ,  face cu rigoare exerciţi i le zi ln ice de concret, 
iar când ele nu-i sunt suficiente, are la îndemână amintiri le. Şi când crede că 
nu-i mai rămâne nimic, află că se poate gândi la viaţa ei .  

C.M.:  E un exerciţiu de forţă şi de Învingător. Cred că Învăţăm cu toţii de la 
Winnie - cea pe care ne-o dezvăluiţi dumneavoastră - că ne putem Învinge 
propriile limite, barierele pe care ni le aşază viaţa, suferinţele, dacă ne păstrăm 
sănătatea sufletului şi a minţii. 

M.S. :  M-aş bucura mult dacă s-ar înţelege acest lucru. 
C.M. :  Dar se Înţelege! Revenind la arta dumneavoastră, care credeţi că sunt 

treptele pe care le parcurgeţi de la acest regim profesional, aparent atât de 
obişnuit: documentare, observare directă a vieţii, a oamenilor, tehnică şi antre
nament corporal şi vocal, şi până la altitudinea actului artistic pe care-I realizaţi? 
Care e forţa care vă insuflă această performanţă? 

M.S.:  Am învăţat, pur şi simplu ,  am învăţat. Există d iferite metode pentru a 
deprinde această profesie, le-am parcurs şi am ales ce se potriveşte tempera
mentulu i  meu, înţelegerii mele. De cele mai multe ori a leg imagini pentru perso
najul meu - imagini pe care le găsesc în oamenii pe care-i cunosc, pe care-i 
întâlnesc întâmplător -, iar aceste imagini încerc să le leg , să existe împreună.  
Actorii lucrează cu imagini le; un  actor trebuie să vadă înăuntrul lu i ceea ce spune, 
ce face, ce gândeşte personajul - la un  actor mare se observă imediat acest 
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lucru ; şi el trebuie să şi transmită acest lucru, să-I facă vizibil şi pentru alţi i ,  de 
acolo, de pe scenă. 

C.M.: Acolo, pe scenă, nu vă reprezentaţi şi propria subiectivitate, propria 
fiintă? 

' M.S. :  Doamne fereşte! Nu  despre asta este vorba ; fiecare autor inventează 
un personaj , cu datele lu i ,  cu identitatea lu i :  cum vorbeşte, cum gândeşte, cum 
se m işcă, ce are în sufletu l lu i .  Eu  am încercat cu fiecare personaj să caut cores
pondenţe în oameni i real i  întâ lniţ i şi să preiau - puţin de aici ,  puţin de colo 
anumite trăsături care se potriveau. Important este să cauţi şi să-i dai personajului 
tău existenţă adevărată pe scenă . . .  Altfel ,  nu  e interesant, adoarme publ icul sau 
pleacă! Eu spun că meseria noastră e cea mai frumoasă pentru că e cea mai 
complexă ca artă ; nu trebuie să te încui în casă şi să te mulţumeşti cu o reuşită ,  
trebuie să  mergi prin toate locurile ş i  să  cunoşti oameni .  

C.M. :  Sunteţi În continuare curioasă faţă de oamenii pe care-i Întâlniţi? Nu 
vă plictisesc niciodată? Uneori părem traşi În serie . . .  o serie interminabilă. Ce 
credeti? 

M.S.:  Fără de asta nu se poate! Dar oamenii care mă interesează sunt 
destui ;  ascult ce spun ,  încerc să înţeleg ce gândesc, chiar dacă uneori spun 
prosti i ,  e firesc, e omenesc. 

C.M. :  Aveţi perfectă dreptate, traversăm astfel de discontinuităţi, de fracturi. 
Atunci când Teatrul Maghiar de Stat din Cluj v-a acordat titlul de membru de 
onoare al trupei, ne-aţi citat un vers minunat: " . . . trebuie să mă feresc, pentru că 
şi un strop de ploaie m-ar putea zdrobi ". Vă simţiţi vulnerabilă pe scenă? 

M.S. :  Nu numai pe scenă, şi în viaţă . De aceea trebuie să ai o d iscipl ină ca 
a unu i  un sportiv. Şi trebuie să păstrezi respectul faţă de oameni ,  faţă de mese
rie, faţă de personaj , faţă de ceilalţi actori; e o etică pe care am învăţat-o . Mă 
întristează când sesizez la colegi i  mei l ipsa acestui respect; şi atunci plec. Din 
fericire, am avut noroc în viaţă, de puţine ori am întâlnit situaţii d intr-acestea. 

M.C.:  Dar când aţi avut parte de climat de lucru nu tocmai favorabil? 
M.S. :  Rar am lucrat cu regizori mai puţin dăruiţi , iar atunci îl aveam pe Vlad 

lângă mine, care m-a ajutat. Fără să vină la repetiţi i ,  vorbeam despre personaj 
şi totdeauna mă întreba ce vrea regizorul ,  pentru a nu-mi recomanda nişte lucruri 
care ar fi contrazis concepţia de spectacol (dacă exista aşa ceva! )  a regizorulu i  
cu care lucram. Dar am supravieţuit acestor încercări! 

C.M.:  L-aţi pomenit pe Vlad Mugur. Ştiu că aţi lucrat prima dată Împreună 
Trei surori, aici, la Teatrul Maghiar de Stat din Cluj. Cum s-a petrecut acea Întâl
nire? 

M.S. :  Vlad era d irector la Naţionalul d in  Cluj şi a fost invitat să monteze acel 
spectacol la Teatru l Maghiar; avea distribuţia făcută, în I rina era d istribuită o 
actriţă tânără, frumoasă, dar care trebuia să plece pentru că avea un contract 
într-un fi lm . . .  

C.M. :  Am văzut fotografii din acel spectacol, iar Irina dumneavoastră era 
minunat de frumoasă! Personajul nu cred să fi pierdut ceva prin Înlocuirea 
aceasta. 

M.S.: Mulţumesc! Eu eram interesantă, ea era chiar frumoasă. Dar să trecem 
la Trei surori; i s-a vorbit despre mine, jucam în teatru atunci câteva roluri mai 
mici , dar jucam şi My Fair Lady, a venit şi m-a văzut, s-a îngrozit ş i  totuşi m-a 



distribuit în I rina.  (Râde În hohote, molipsitor!) A fost foarte frumos, pentru că,  
de l a  prima lectură, Vlad mi-a ş i  dat indicaţi i .  

C.M.:  Dar ce a fost atât de special În aceste indicaţii? 
M.S. :  A fost foarte frumos, pentru că de la prima scenă citită , de la primele 

indicaţi i ,  am şi răspuns solicitări lor, am şi avut intuiţia personaju lu i ,  plecând de 
la sugestiile lui Vlad. Eu zic că prea deşteaptă n-am fost, dar am o anume intu
iţie pe care Vlad mi-a stimulat-o; am reuşit să comunicăm imediat, să ne înţele
gem intenţi i le legate de I rina. Apoi ,  Vlad a vorbit şi cu Si lvia Ghelan ,  care o juca 
pe Olga în spectacol , iar Si lvia a spus: "S-o distribui imediat pe fata asta!" - gest 
extrem de onorant pentru mine atunci , la începuturi . 

C.M. :  Eu v-am văzut repetând cu Meşterul la Naţionalul din Craiova, la 
spectacolul Aşa e dacă vi se pare de Pirandello; Vlad Mugur - aşa mi s-a părut 
mie - era, la acel moment, nemulţumit de stadiul În care se găsea montarea şi 
repeta o anume scenă, cu un grup de actori din distribuţie; relua ca şi cum ar fi 
şlefuit o piatră preţioasă, şi iarăşi relua. Avea nevoie În scenă şi de prezenţa 
personajului jucat de dumneavoastră, doamna Frol/a, de energia adusă de ea; 
doar atât trebuia să faceţi, să intraţi. Şi intraţi, de fiecare dată, cu o răbdare 
Îngerească, la fel de concentrată, de exactă, fără să se vadă vreo urmă de plic
tiseală sau de neatenţie. Şi asta de zece, cincisprezece ori, la rând. Cum poate 
să facă un actor acest lucru, Într-o atmosferă care era, În acel moment al repe
tiţiei, mai Încărcată? Cum vă menţineţi starea, concentrarea, chiar răbdarea, În 
situatiile acestea? 

M.S.: Discipl ina, dar şi încrederea totală în regizor te ajută să repeţi şi de 
douăzeci de ori un lucru dacă ceva nu-i iese regizorulu i  sau unui  coleg; e vorba 
de d iscipl ină profesională ,  de respect în scenă .  

C.M.:  Ştiu că aveţi un mare respect pentru corpul tehnic din teatru, pentru 
garderobiere, pentru maşinişti, pentru toţi cei care nu se văd. 

M.S.:  Eu cred că toată lumea , de la portar pînă la cabiniere ,  toţi muncesc 
pentru scenă, pentru spectacol ; sunt colegi i  mei şi fiecare are partea lui de împli
nit. 

C.M. :  Ce v-aţi mai dori profesional, cum vă construiţi pe mai departe cari
era? 

C.M. :  Păi nu cred că-mi constru iesc în vreun fel cariera; citesc piese care 
mă interesează, reţin ce-mi place, am chiar o l istă , o selecţie. Apoi sunt atentă 
cine mă cheamă; Vlad mă sfătu ia să merg întotdeauna acolo unde sunt chemată 
pentru că sunt binevenită . Nu caut un anume regizor, carieră nu mai vreau să 
fac pentru că-mi ajunge ce-am realizat, iar dacă se petrece o întâlnire sau dacă 
mă place cineva, răspund cu mare bucurie. 

C.M.:  Colaboraţi cu David Esrig la Academia de Teatru Athanor. Cum comen
taţi această experienţă ? 

M.S. :  Lucrez la Athanor de vreo cinci-şase ani şi-mi face foarte mare plăcere. 
M i-a adus o importantă experienţă ca actriţă , am învăţat foarte mult şi de la 
studenţi şi de la ceilalţi profesori , de la domnul Esrig . S imt că această activitate 
mă îmbogăţeşte ca actriţă şi cred că totul în viaţa noastră este un dar. 

A consemnat (!� HANEA 


